PRESENT PERFECT (2)

Present Perfect обозначает также действие, которое началось до момента речи и продолжалось вплоть до него или все еще продолжается.

I've known her all my life.

Я знаю ее всю жизнь.

В этом значении (так же, как и в *Unit 45*) Present Perfect употребляется только в контексте настоящего времени. В предложении, как правило, есть следующие слова и обороты.

> Слова lately или recently

He *has been* very nervous *lately*. Он очень нервничает в последнее время. We have made great progress recently. В последнее время мы добились больших

Указание на весь период протекания действия с предлогом for (for an hour, for many years, for the last few days, for a long time, for ages, ...)

I haven't spoken to him for the last

Я не разговаривал с ним в последние два

She hasn't had a proper rest for a long Она давно не отдыхала как следует. time.

В вопросе о том, сколько длится действие, также употребляется Present Perfect:

How long have you been married?

Сколько вы женаты?

Oh, for five years already!

- О, уже пять лет.

- Указание на момент, с которого действие началось. Этот момент обозначается словом since, которое может быть:
 - \triangleright предлогом c

He *hasn't called* me *since* September. Он не звонил мне с сентября.

▶ наречием с тех пор

He moved to a new flat in September and hasn't called me since (ever since).

Он переехал на новую квартиру в сентябре и с тех пор (с тех самых пор) не звонил мне.

▶ союзом с тех пор, как

He *hasn't called* me *since* he moved to a new flat.

Он не звонил мне с тех пор, как переехал на новую квартиру.

Обратите внимание на распределение времен в главном и придаточном предложениях:

в главном ⇒ Present Perfect: в придаточном ⇒ Past Indefinite.

Составьте утвердительные или отрицательные предложения о себе.	46.1
† I / to spend / a lot of money / lately ⇒ I have spent a lot of money lately. / I haven't spent much money lately.	
1. I / to be / very busy / lately 2. My Dad / to have / problems at work / recently 3. My friend / to make / progress in English / lately 4. My Granny / to be ill / lately 5. I / to learn / useful things / recently	
Составьте вопросы с How long .	46.2
♦ She is ill. ⇒ How long has she been ill?	
1. John has a cold. 2. Mary is in love with Bruce. 3. I know their secret.	
4. The Pitts have a car.	
5. Nick is on holiday	
6. Mr. Jones is my boss. 7. I hear some strange noise. 8. I know what you mean.	
9. Mum has a bad headache. 10. Brian is at home.	
Ответьте на вопросы в Present Perfect, используя слова в скобках.	46.3
\Rightarrow When did you play the piano last? (for ages) \Rightarrow I haven't played the piano for ages.	
 When were you at the cinema last? (for several months) When did you travel by plane last? (since last summer) When did you see your classmates last? (since I left school) When did you write a letter last? (for many years) When did you speak to Mary last? (since we quarrelled) 	
6. When did you give a party last? (for a month) 7. When did you hear from Tom last? (for the last few days)	
8. When did you go for a walk last? (since last weekend)	
9. When did you buy flowers last? (for ages)	
Переделайте предложения, употребляя Present Perfect с since или for.	46.4
$♦$ I was at the theatre on November 3 last. \Rightarrow I haven't been to the theatre since November 3. $♦$ It's a month since I at ice-cream. \Rightarrow I haven't eaten ice-cream for a month.	
 She took her temperature in the morning. I last rode a bicycle about ten years ago. 	
3. Pete visited us in May last. 4. She arrived in London on Saturday.	
5. Rachel and Simon got married five years ago.6. It's three weeks since I consulted the doctor.	
7. We got a letter from Tom in autumn last	
8. It's two years since we were at the seaside	
10. He got into prison in 1980.	

Exercises

46.5	Вставьте since или for.
46.5	 He has phoned me twice my birthday. Sue has been my best friend a long time. The child has had a sore throat a few days. She's been at home 6 o'clock in the evening. She's been on a business trip a month. The window has been open evening. They have lived here their marriage. I haven't eaten anything two days. It's been sunny early morning. Michael has been Ann's husband at least five years. The rains have lasted three months! This problem has existed the beginning of the century. I've known the news he returned. Helen has changed a lot that time.
	15. Nothing interesting has happened the last week.
46.6	Исправьте ошибки. 1. I know Ben since my childhood. 2. Since when did you start to work? 3. George has been the best student since he has entered the University. 4. The children have changed a lot in the last time. 5. Mr. Brown hasn't been at work for last week. 6. Mr. Brown hasn't been at work since the last week. 7. How long do you own this flat? 8. I took part in some competitions recently. 9. Alice has been our secretary for several last years. 10. They've been to Paris since Tuesday.
46.7	Переведите.
	 Я давно знаю Ричарда. Мы соседи уже пять лет. Сто лет тебя не видела! Как поживаешь? Мы не виделись с 1986 года. Боюсь, я ее не узнаю. В каких странах вы побывали в последнее время? Миссис Дент очень больна. Она уже две недели в больнице. Я была очень занята в последние несколько дней, но теперь могу отдохнуть. Я не ездила загород с тех пор, как начала здесь работать. Сколько вы с Хелен дружите? – О, с детства! Мы в Лондоне уже несколько дней. Мы уже многое увидели. Он уехал зимой, и с тех пор я его не видела.
	 В последнее время он как-то странно себя ведет. Интересно, что случилось. Сколько у тебя уже эта картина? Я ее раньше не видела. Мама очень нервничает с тех пор, как узнала эти новости. Этот человек здесь уже полчаса. Он кого-то ждет? Зачем ты накупил так много книг в последнее время? С какого времени вы здесь живете?

- 7. Я не просила ее о помощи с тех пор, как мы поссорились. 8. В понедельник погода испортилась, и с тех самых пор дедушка не выходит на улицу. 9. Сколько раз он писал тебе с тех пор, как уехал? 10. Фрэнк в прекрасной форме. Он уже много лет не болел.